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حوزه هاي علميه در فقه عقب بمانند
تمدن غرب مسلط مي شود 

گفت وگوي »جوان« با زهرا آيت اللهي، عضو سابق شوراي عالي انقلاب فرهنگي پيرامون پيام رهبر معظم انقلاب به سالگشت بازتأسيس حوزه علميه قم 

در پنجمي�ن ده�ه از 

جواد محرمی
انقلاب اسلامي نقش   گفت  وگو

حوزه ه�اي علميه در 
توليد فقه پويا و به روز بيش از قبل احساس مي شود. 
»حوزه پيش�رو و س�رآمد« عبارتي است كه رهبر 
معظم انقلاب در پيام 17ارديبهشت خود به صدمين 
سالگشت بازتأسيس حوزه علميه قم بر آن تأكيد 
داشتند. در اين ارتباط با زهرا آيت اللهي، پژوهشگر 
 و م�درس دانش�گاه و رئي�س س�ابق ش�وراي 
فرهنگ�ي- اجتماعي زنان ش�وراي عال�ي انقلاب 

فرهنگي گفت وگو كرده ايم. 

پيام رهبر معظم انقلاب به كنگره صدمين 
سالگشت بازتأسيس حوزه علميه قم حائز 
نكات مهمي اس�ت كه به نظر مي رسد بايد 
آن را يك مطالبه براي برداش�تن گام هاي 
اس�توارتر در مراكز ح�وزوي بدانيم. نظر 

شما چيست؟ 
معتقدم پيام رهبر معظم انقلاب نكات بسيار عميقي 
دارد. از مباحثي كه ايش��ان روي آن تأكيد داش��تند 
مس��ئله حوزه هاي علميه بانوان بود كه فرمودند اين 
ابتكار مهم و اثرگذاري است. چند نكته را رهبر معظم 
انقلاب اشاره كردند كه معتقدم به طور خاص و ويژه 
بايد به آنها توجه كنيم كه البته كارهايي انجام شده 
اما هنوز ناقص است؛ اينكه ايشان فرمودند حوزه بايد 
يك مركز علمي با تخصص هاي معين باشد و نيروهاي 
مهذب و كارآمد تربيت كن��د و در خط مقدم جبهه 
تقابل با تهديد دشمن در عرصه هاي گوناگون و مركز 
توليد و تبيين انديشه اسلام در باب نظامات اجتماعي 
باشد و در مرحله آخر بحث قله نوآوري هاي تمدني و 
آينده نگري هاي لازم در چارچوب پيام جهاني اسلام 
را مطرح كردند ك��ه در اين ب��اره لازم مي بينم چند 
نكته را بيان كن��م. پس از انقلاب اس��لامي در ايران 
چند اتفاق مبارك رقم خورد ك��ه حوزه هاي علميه 
ما نقش برجس��ته اي در آن داش��تند، هر چند افكار 
عمومي خيلي با اين اقدامات آشنا نيستند. به عنوان 
مثال اوايل دهه80 يا اواخر دهه70 از سوي افرادي كه 
نگرش دقيقي نسبت به مسائل زنان نداشتند بر اساس 
نگرش هاي فمينيستي وارداتي حركت هايي در كشور 
شكل گرفت و آن دفاع بسيار شديد نسبت به الحاق 
ايران به كنوانس��يون رفع تبعيض عليه زنان بود. در 
واقع ايده و محتوايي از سوي غرب تنظيم و تدوين و از 
سوي سازمان ملل به كشورهاي جهان عرضه شده بود 
و فشار وارد مي شد كه همه كشورها به اين كنوانسيون 
ملحق ش��وند تا به تدريج آن دهكده جهاني مدنظر 
غرب محقق شود و در داخل ايران هم فشار شديدي 
بود براي اينكه برنامه ريزي ها و رويكردها بر اس��اس 
همين مدلي كه غرب به ما القا كرده بود، انجام شود. 
به خاطر مي آورم كه اولين واكنش به اين موضوع از 
درون حوزه هاي علميه خواهران شكل گرفت. تحقيق 
و بررسي صورت گرفت كه اين كنوانسيون اشكالات و 
ايرادات زياد و با نصوص مسلم ديني تعارضات جدي 
دارد، به همين خاطر جمعي از خواهران از جامعه الزهرا 
و مدرسه عالي شهيد مطهري و دوستاني از دانشگاه 
امام صادق با مديريت ش��وراي فرهنگي- اجتماعي 
زنان كه بخش زنان شوراي عالي انقلاب فرهنگي بود، 
در زماني كه هم قوه مجري��ه و هم قوه مقننه و حتي 
مجمع تشخيص مصلحت نظام رويكرد مثبتي نسبت 
به الحاق به اين كنوانسيون داشت، يك جريان خيلي 
قوي ايجاد كرد. با روشنگري خواهران حوزه علميه و 
مديريت ش��وراي زنان عملًا روحانيون ما در جريان 
قرار گرفتند و آقايان هم حساس ش��دند و در مدت 
كوتاهي سه نفر از مراجع پيام دادند و مخالفت شان 
را با الحاق به اين كنوانس��يون بيان كردند و در نماز 
جمعه ها به اين موضوع پرداخته شد و همين حركت 
باعث شد پيوستن ايران به كنوانسيون تبعيض عليه 
زنان كه رويكردي كاملًا غربي به مسئله زنان داشت 
به س��رانجام نرس��د. در گام بعدي همين خواهران 
حوزوي در تعامل با نيروهاي دانش��گاهي مطابق آن 
چيزي ك��ه رهبر معظم انقلاب مطالبه داش��تند كه 
دانشگاه هاي ما با مراكز حوزوي ارتباط داشته باشند، 
هماهنگ ش��دند و اين اتفاق الحمدلله آن زمان رقم 
خورد، يعني جمع قابل توجهي از نيروهاي حوزوي 
ما با دانشگاهيان با تخصص هاي مختلف از پزشك، 
روان شناس، جامعه شناس، حقوقدان و افراد مختلف 
دور هم جمع شدند و يك س��ند اسلامي-  ايراني در 
ارتباط با مسائل زنان نوشتند كه الحمدلله به شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي رفت و به عنوان منشور حقوق و 
مسئوليت هاي زنان در نظام جمهوري اسلامي تصويب 
شد و بعد به مجلس شوراي اسلامي رفت و تبديل به 
قانون ش��د و پس از آن حتي به كشورهاي اسلامي 
عرضه ش��د. من خودم در اجلاس مركز فقه سازمان 
كنفرانس اس��لامي كه با مديريت و رياست مرحوم 
آيت الله تسخيري ش��كل گرفته بود، حضور داشتم 
و آنجا به فقهاي همه كش��ورهاي اسلامي اين سند 
عرضه شد و خيلي جالب بود كه عنوان شد سندي به 
اين جامعيت مبتني بر نگرش اسلامي درباره حقوق 
زن تا به حال در كشورهاي اس��لامي نديده بوديم و 

الحمدلله ايران باني اين اتفاق شده بود، چون سازمان 
كنفرانس اسلامي در حيطه حقوق بشر، حقوق كودك 
و در مسئله خانواده متن هايي شامل ميثاق منشور يا 
اعلاميه آماده و ارائه كرده بود اما درباره مسائل زنان 
تا آن زمان هيچ محتوايي ارائه نشده بود. اين حركت 
زيبايي بود كه در دنيايي كه بحث هاي روز درباره زنان 
مطرح مي شود، ما نگاه اس��لامي- ايراني خودمان را 
مبتني بر ثقلي��ن بتوانيم در نظ��ام بين الملل عرضه 
كنيم. در اين منشور ما بحث هاي مختلفي را ديديم 
از قبيل مسائل فردي، سياسي، اقتصادي و فرهنگي، 
حتي در مورد زناني كه مجرمند ي��ا زناني كه متهم 
هستند، يعني سعي شد در ابعاد مختلف نگرش اسلام 
راجع به مسئله زن در موضوعات جزئي به روز مطرح 
ش��ود. اين اقدامات به طور عمده از س��وي نيروهاي 

حوزوي ما در بخش خواهران رقم خورد. 
فكر مي كنيد چ�ه موضوعات مهم ديگري 
وجود دارد كه لازم است حوزه هاي علميه 
به ويژه در بخش زنان به طور جدي تري به 

آن ورود كنند؟ 
شبيه همين بحث درباره مس��ائل كودك مطرح شد. 
يكي از ضعف هايي كه داريم و رهبر معظم انقلاب هم 
به آن اشاره كردند، اين است كه فقه رايج ما در برخي 
ابعاد خيلي گسترده است و در برخي ابعاد دامنه كمي 
را دربرمي گيرد. به رغم اينكه موضوعات موجود در آن 
بعد ممكن است خيلي متنوع باشد، بنابراين وقتي فقه 
را از ابتدا تا انتها مرور مي كني��م و براي مثال اگر يك 
دور لمعه را ببينيم، در بحث عبادات يا طهارت مسائل 
مختلف با جزئيات بعضاً مورد بحث و بررسي قرار گرفته 
كه خوب هم اس��ت اما به برخي مباح��ث مثل بحث 
مربوط به كودك خيلي ناقص پرداخته شده است، به 
رغم اينكه بحث در اين باره خيلي متنوع است، چون 
كودكان بخش خيلي مهمي از جامعه هس��تند. اينها 
آينده سازان تمدن اسلامي هستند. در واقع فقه ما در 
ريز موضوعات فاقد پردازش مطالب مورد نياز مربوط 
به كودكان اس��ت. در اين زمينه به نظر مي رسد بايد 
اقدامات مفصلي انجام دهيم. يك مس��ئله اي ممكن 
است خيلي ابتدايي به نظر برس��د، اينكه آيا ما كتاب 
جامعي با عنوان كودك در قرآن داريم؟ كتابي باشد كه 
همه آيات قرآن مربوط به كودك را جمع آوري و تفسير 
كرده باش��د، چنين چيزي نداريم. كتاب هايي وجود 
دارد. براي مثال حكمت نامه هاي مرحوم ري ش��هري 
هست، حتي فقه الاطفال داريم اما وقتي وارد ريز مسائل 
كودكان مي شويم، متوجه مي شويم آنچنان كه بايد به 
اين قشر پرداخته نشده است، حتي در اين حد كه ما 
مجموعه اي از آيات مربوط به كودك را با تفسير موسع 
داشته باشيم. اينها ضعف هايي است كه در حوزه هاي 
علميه ما وجود دارد و بايد به آنها پرداخته شود. نكته 
ديگري كه فكر مي كنم در بيانات حضرت آقا با نگاه به 
مس��ائل زنان بود و حوزه علميه خواهران به طور ويژه 
بايد انجام دهد، درباره برخ��ي موضوعات نوظهوري 
است كه رايج شده و ما آنچنان كه بايد به لحاظ فقهي به 
آن نپرداخته ايم يا موضوع شناسي ما ضعيف بوده يا در 
آن حيطه كار مستوفاي اجتهادي شكل نگرفته است. 
براي مثال احكام فقهي پيرامون تلقيح مصنوعي خيلي 

گسترده است. با عملكردي كه ما الان داريم در بحث 
ناباروري و تلقيح مصنوعي آنجايي كه سلولي از زن يا 
مرد تركيب مي شود يا رحم اجاره اي مورد استفاده قرار 
مي گيرد، من بررس��ي مي كردم، ديدم حدود 13،14 
مس��ئله وجود دارد كه هيچ جاي فقه به آن پرداخته 
نشده اس��ت. براي مثال در اين فرايند آيا هويت اين 
فرزند حاصل از لقاح مصنوعي كه متعلق به سلولي غير 
از اين زن و شوهر است و زن يا مرد بيگانه هستند، بايد 
حفظ شود و آيا كودك پس از اينكه به سن بلوغ برسد، 
حق آشنايي با هويت واقعي خودش را دارد يا خير؟ من 
هر چه گشتم ديدم اصلًا به اين مسئله پرداخته نشده 
است يا براي مثال مسئله ديگري كه امروزه خيلي در 
جهان رواج پيدا كرده به ويژه در داخل كشور ما موضوع 
تغيير جنسيت است كه ما در اين مورد واقعاً خلأ هاي 
جدي فقه��ي داريم. درباره تأثير ه��وش مصنوعي بر 
خانواده هنوز كار نكرده ايم در حالي كه سرعت ترويج 
اين موض��وع در جامعه بس��يار زياد اس��ت. در برخي 
آسيب هاي اجتماعي مثل مواد مخدر يا برخي مكاتب 
اخلاقي به نظر مي رسد فقه لازم است موضوع شناسي 
دقيق تري انجام دهد، بنابراين برنامه ريزي ها به صورت 
افراطي يا تفريطي درحال انجام است كه بعضاً مدل ها 
و رويكردها از خارج كش��ور گرفته مي شود و ما چون 
رويكرد شفاف اسلامي را تدوين نكرده ايم، به صورت 
تقليدي در حال پياده كردن برنامه هايي هس��تيم كه 
مي توانند به ش��دت آسيب زا باش��ند. موارد زيادي را 
مي توان مثال زد ك��ه ما به خص��وص در بحث زنان، 
كودكان و خانواده تا حدود زيادي نسبت به نياز جامعه 

از فقه حكومتي اسلام عقب هستيم. 
درباره مسئله امنيت زنان نيز ظاهراً با همين 
نگرش غرب گرايان�ه در دولت دوازدهم 
لايحه اي به مجلس رفته بود. نظرتان 

درباره آن لايحه چيست؟ 
بله، چيزي به عن��وان لايحه رفع 
خش��ونت عليه زنان آماده شد 
كه متأسفانه آن هم با برخي 
نگرش هاي ناب اس��لامي 
مغايرت داشت و اگر تبديل 

به قانون و پ��س از آن اجرا مي ش��د، در جامعه ايجاد 
تعارض و در روابط بين زن و ش��وهر و بعضاً والدين و 
فرزندان تزلزل ايجاد مي كرد، هر چند جامعه زنان ما 
مشكلات زيادي دارد و بايد اين مشكلات برطرف شود 
و نظام اسلامي بايد بر مبناي عدالت فردي و اجتماعي 
برنامه ريزي كند و به طور قطع در اين رابطه حرف هايي 
براي گفتن داشته باش��د و راهكارهاي عملياتي ارائه 
دهد، منتها آن چيزي كه ابتدا تدوين شده بود، خيلي 
برآمده از فقه اس��لامي نبود، بنابراي��ن در مقابل آن 
مقاومت هايي ايجاد شد و در نهايت قوه قضائيه ورود 
پيدا كرد و رئيس جمهور وقت عنوان كردند كه چون 
ابعاد حقوقي دارد، س��ه ش��بانه روز تعدادي از قضات 
همراه با زن و بچه در هتل اس��پيناس مستقر شدند و 
روي اين موضوع كار  كردند كه ب��از هم اصلاح نهايي 
نشد و رسيد به دست خود آقاي رئيسي و ايشان به طور 
ويژه نشستند و وقت گذاشتند و مشكلات اين لايحه را 
حل كردند و با وجود رفت وآمد هايي كه ميان مجلس 
و دولت انجام شد، هنوز به نتيجه نرسيده است. به نظر 
مي رسد علت اصلي همين كشاكش��ي است كه بين 
نگرش هاي افراطي با نگاه غ��رب زده و نگرش مترقي 
اس��لام وجود دارد و بي توجه به ع��رف خانواده ايراني 
است و مدل را بيشتر وارداتي مي بيند و يك مقدار هم 
نگاه هاي تفريطي كه چندان اهمي��ت نمي دهند، به 
اينكه ما در جامعه اسلامي به يك رابطه عادلانه ميان 
زن و شوهر و والدين و فرزندان نياز داريم، باعث شده 
است امروز كار روی زمين بماند، در عين حال كه رهبر 
معظم انقلاب تا به حال س��ه چهار بار گفته اند اين كار 

روي زمين مانده را انجام دهيد. 

در اين م�وارد بين حوزه خواه�ران و آقايان 
تفكيكي قائل نيستيد و معتقديد حوزه بايد 

يكپارچه به ميدان بيايد. درست است؟ 
من جدا نمي بينم و البته معتقدم حوزه خواهران بايد در 
اين موارد ورود جدي تري داشته باشد، چون زنان اغلب با 
مسائل زن آشناترند ولي آقايان هم بايد ورود جدي كنند. 
اين مسائل ابعاد خانوادگي گسترده اي دارد، چون خانواده 

متشكل از زن و مرد و كودك است. 
ن�گاه غرب گ�را ك�ه ش�ما از آن ب�ه عنوان 
رويكردهاي افراطي ياد كرديد، معتقد است 
خشونت عليه زنان در جوامعي مثل ما بيشتر 
از جوام�ع غربي اس�ت در حالي ك�ه به نظر 
مي رسد برعكس اس�ت. آيا آماري از سوي 
مراكز تحقيقاتي ما در اين ارتباط وجود دارد و 
اگر ندارد فكر نمي كنيد يكي از نيازهاي اصلي 

ما تدوين و تنظيم چنين آمارهايي باشد؟ 
يك مشكل اساسي كه ما در كش��ور داريم، مسئله آمار 
است. آمار در كش��ور ما در خيلي از موارد دقيق نيست. 
آمارهاي ما فقط در چند موضوع مثل ميزان تولد و مرگ 
و مير دقيق احصا مي شود و برخي آمارها 10سال يك بار 
احصا مي شود كه شاخص هاي آن خيلي محدود است و 
بعضاً مي تواند گمراه كننده باش��د. درباره خشونت عليه 
زنان در جوامع غربي البته خود آنها به طور دائم در حال 
آماردهي هستند. زماني كه من رئيس شوراي فرهنگي 
اجتماعي زنان بودم دو س��ه نفر از دوس��تاني كه روابط 
بين الملل خوانده بودند، يك كار مستوفايي انجام دادند و 
تمام گزارش هاي ارائه شده كشورهاي غربي ملحق شده به 
كنوانسيون تبعيض عليه زنان را كه به كميته رفع تبعيض 
سازمان ملل ارائه شده بود و كاملًا جنبه رسمي هم دارد، 
جمع آوري كردند و نتيجه خيلي جالب بود. به شدت از 
سوءاستفاده هاي جنسي كه عليه زنان در اين كشورها 
انجام مي ش��ود و اينكه در جوامع آنها زن ش��يء انگاري 
جنسي مي ش��ود، گزارش داده شده اس��ت. در جنبش 
موسوم به »مي تو« اين مسئله به شكلي خيلي عيان تر 
خود را نش��ان داد كه به خيزش زن��ان و تظاهرات هاي 

ميليوني منجر شد. 
جالب اس�ت زنان آس�يب ديده از تعرضات 
جنس�ي اغل�ب در نهادهاي بزرگ�ي چون 
هاليوود،  پارلمان اروپا و سازمان صلح نوبل 
كار مي كردند و مي توان ح�دس زد در ميان 
اقش�ار و طبقات پايين تر و زير پوس�ت اين 
جوامع چه درجه اي از خشونت و تبعيض در 

حال رقم خوردن است. 
بله و درباره ماهيت وضعيت زن در جوامع غربي همين 
حالا به نظرم كتاب هاي خيلي خوبي در كشورمان منتشر 
شده است. كتابي كه به تازگي تحت عنوان زنان زنداني 
منتشر ش��ده از منابع بسيار مفصل كش��ورهاي غربي 
استفاده كرده است؛ اينكه در اين كش��ورها براي مثال 
استعمال مشروبات الكلي آزاد است و طبيعي است كه 
نتيجه چنين فرايندي به طور عادي عليه زنان باش��د. 
خود ش��وراي فرهنگي- اجتماعي زن��ان چند كتاب در 
اين ارتباط چاپ كرده و آمارهاي خيلي خوبي ارائه داده 
است. كتابي از سوي انتشارات وزارت خارجه چاپ شد كه 
وضعيت زن به روايت نهادهاي حقوق بشري كشورهاي 

غربي را ارائه داده بود. 
با اين حال تلاش زيادي از سوي برخي محافل 
رس�انه اي داخلي و به ويژه س�ينما صورت 
مي گيرد كه وضعيت زنان را در جامعه ايران 

فلاكت بار نشان بدهند. 
چيزي كه ع��ده اي خيل��ي روي آن در كش��ور ما مانور 
مي دهند تا به زعم خود ثابت كنند خش��ونت عليه زنان 
در كشور ما هم زياد است، اين است كه دامنه مصاديق 
خشونت را به موضوعات ديگر سرايت مي دهند. برخي 
مسائلي كه آنها اصرار دارند، به عنوان خشونت القا كنند 
در واقع خشونت نيست. براي مثال اگر مرد خانه به دليل 
علاقه مندي به همسرش و مصالحي كه به عنوان مدير 
خانواده تشخيص مي دهد، مخالف يك سفر همسرش 
باشد، اين را مصداق خشونت مي گيرند. فكر كنيد براي 
مثال خانمي قصد دارد به سفر خارجي تفريحي برود و 
شوهر او مخالفت كند. اين را مصداق خشونت عليه زنان 
مي گيرند. فقه اسلامي مي گويد در رفت و آمدهاي زن در 
حريم خانواده بايد ميان زن و مرد هماهنگي منطقي و 

خردمندانه وجود داشته باشد. 
در حال حاضر وضعيت فقاهت در حوزه هاي 
علمي�ه را ب�ه ط�ور كل�ي چگون�ه ارزيابي 

مي كنيد؟ 
اگر ما اعتقاد داش��ته باش��يم به اين حدي��ث نبوي كه 
»الاسلام يعَْلُو و لا يعُلي عَليه« اسلام برتري دارد و هيچ 
چيزي بر آن برتر نيست، نبايد در فقه كم بگذاريم و باني 
اين مسئله به طور مشخص حوزه هاي علميه هستند. با 
دقت در مسائل روز و بازگشت به ثقلين و آنچه در حديث 
عنوان مي ش��ود كه در حوادث و پيش��امدها به راويان 
حديث ما مراجعه كنيد و در قال��ب آن ابتدا بايد حادثه 
شناخته و بعد به قرآن و حديث رجوع شود. گاهي ما آن 
حادثه واقعه را دقيق نمي شناسيم و گاهي حادثه واقعه را 
مي شناسيم اما رجوع به ثقلين نداريم. اگر اين اتفاق بيفتد 
در آينده روي آوردن مردم جهان به سوي تمدن اسلامي 

را مشاهده خواهيم كرد. 

يك مسئله اي ممكن است خيلي 
ابتدايي به نظر برسد، اينكه آيا ما 
كتاب جامعي با عنوان كودك در 
قرآن داريم؟ كتابي باشد كه همه 
آيات ق�رآن مربوط ب�ه كودك را 
جمع آوري و تفسير كرده باشد، 
چنين چيزي نداريم. كتاب هايي 
وج�ود دارد.   اما وقت�ي وارد ريز 
مس�ائل ك�ودكان مي ش�ويم، 
متوج�ه مي ش�ويم آنچن�ان كه 
بايد به اين قشر پرداخته نشده 
اس�ت، حت�ي در اين ح�د كه ما 
مجموع�ه اي از آي�ات مربوط به 
كودك را با تفسير موسع داشته 
باش�يم. اينها ضعف هايي است 
كه در حوزه ه�اي علميه ما وجود 
دارد و بايد به آنها پرداخته شود

اگر م�ا اعتقاد داش�ته باش�يم به اين 
حديث نبوي ك�ه »الاس�ام يعَْلوُ و لا 
يُعلي عَليه« اسام برتري دارد و هيچ 
چيزي بر آن برتر نيست، نبايد در فقه 
كم بگذاريم و باني اين مسئله به طور 
مش�خص حوزه هاي علميه هس�تند. 
با دقت در مس�ائل روز و بازگش�ت به 
ثقلين و آنچه در حديث عنوان مي شود 
كه در حوادث و پيش�امدها به راويان 
حديث ما مراجعه كني�د و در قالب آن 
ابتدا بايد حادثه شناخته و بعد به قرآن 
و حديث رجوع شود. گاهي ما آن حادثه 
واقعه را دقيق نمي شناس�يم و گاهي 
حادثه واقعه را مي شناس�يم اما رجوع 
به ثقلين نداريم. اگر اين اتفاق بيفتد در 
آينده روي آوردن مردم جهان به سوي 
تمدن اسامي را مشاهده خواهيم كرد
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